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در دنیـــای امـــروز حـــرف از فناوری های کوانتومی بســـیار مورد توجه قرار 
گرفته و ایران هم در این میان مســـتثنی نیســـت و با فعالیت هایی که در 
قالب ســـتاد کوانتوم و اپتیک دنبال می کند، به دنبال گســـترش و توسعه 
هرچه بیشـــتر این حوزه از فناوری نوظهور در داخل کشـــور اســـت تا در 
حد توان بتواند همگام با ســـایر کشـــورهای جهان حرکت کند. علاوه بر 
این حوزه فناوری های اپتیک که سابقه بیشتری از فناوری های کوانتومی 
در کشـــور دارد، بیشـــتر مورد توجه قرار گرفته و به رغم توانمندی بالایی 
کـــه فنـــاوران داخلی در اختیار دارند، انتظار می رود در ســـال های آینده 
به واســـطه توسعه سرمایه گذاری هایی که در حوزه اپتیک در دستور کار 
قـــرار می گیرد، بتوان ســـهم بیشـــتری از بـــازار داخلـــی را برعهده گرفت و 
 ، حرف هایی در سطح جهانی برای گفتن داشته باشیم. علی اسفندیار
دبیر ستاد اپتیک و کوانتوم در گفت وگوی اختصاصی با »فرهیختگان« 

از کم وکیف فعالیت های این ستاد سخن می گوید. 

ســـتاد کوانتوم از چه ســـالی شـــروع به فعالیت کرده است؟ درباره حوزه کاری آن 
توضیح دهید. 

ی  ی اپتیک و کوانتوم از سال 96 با نام »ستاد توسعه فناور ستاد توسعه فناور
اپتیک و لیزر و فوتونیک« شروع به کار کرد و دو سال بعد مواد پیشرفته و ساخت 
هم به آن اضافه شد. اردیبهشت امسال، ستادها در معاونت علمی تفکیک 
، فوتونیک، مواد پیشرفته و ساخت به دو  و بازآرایی شدند و ستاد اپتیک، لیزر
ســـتاد منفک شـــدند؛ ستاد اپتیک باقی ماند و ستاد مواد پیشرفته و ساخت 
هم جدا شد اما حوزه کوانتوم را به ستاد اپتیک اضافه کردند. به دلیل ارتباط 
موضوعی حوزه کوانتوم با اپتیک و از آنجا که بحث های کوانتومی درحال حاضر 
با فوتون ها شـــروع شـــده و یکی از آیتم های مهم، بحث های مربوط به فوتون ها 
و پدیده هـــای کوانتومی اســـت که برای فوتون هـــا رخ می دهد. درواقع موضوع 
ی اپتیک و  کوانتـــوم هـــم به ســـتاد اپتیک اضافه شـــد، بنابراین توســـعه فنـــاور

کوانتوم شکل گرفت. 

یادی پیرامون  از اهمیت حوزه کوانتوم بفرمایید که امســـال در دنیا حرف های ز
آن مطرح می شود و اینکه آیا کوانتوم با نانو ارتباط دارد؟ 

ی های کوانتومی خیلی جدید نیست و حدود یک دهه است که در  حوزه فناور
ی کوانتومی شاید یک قرن می گذرد،  دنیا کارهایی شروع شده اما از طرح تئور
« توسط انیشتین آغاز  ی »کوانتیزه بودن نور ی که از سال 1905 و طرح تئور به طور
شـــد و بـــزرگان این حوزه هم شـــروع بـــه کار کردند، بنابراین یک قرن اســـت که 
ی شـــناخته شـــده است. اما به واسطه کمبودهایی که در بحث های  این تئور
تجهیزات و تکنولوژی وجود داشت، خیلی نمی توانستیم پدیده های کوانتومی 
ی در  ی کوانتومی به دلیل پیشرفت تجهیزات و تکنولوژ را مشاهده کنیم. فناور
، علم مواد، میکروالکترونیک، نانوالکترونیک، ابزار  حوزه های مختلفی چون نانو
... به سطحی از بلوغ رسید که توانست رفتار تک اتم ها و تک فوتون ها  دقیق و
را- که در آنجا پدیده های کوانتومی خودشان را نشان می دهند-مشاهده کند. 
به همین دلیل در یک دهه اخیر می توان پدیده های شاخصی را مشاهده کرد 
، ســـه ســـال اخیر  که از پدیده های کوانتومی قابل پیش بینی  هســـتند. طی دو
ی آن کار شده و کشورهای بزرگ در این  بیشتر به این اتفاق جالب توجه و رو
ی اتفاقات خوبی را رقم  زمینه ورود کرده اند و شـــرکت های غول و بزرگ فناور
ی  زده اند اما هنوز مسیری دور و دراز در راه است تا به حضور و بروز این فناور

در زندگی روزمره خود دست پیدا کنیم. 

کوانتوم به زبان ساده به چه معناست؟
معنای لغوی کوانتوم گسسته و منفرد بودن یک چیز است. پدیده های کوانتومی 
در فیزیک معمولا پدیده هایی هستند که به صورت رویدادی غیرکلاسیک، غیر 
از فیزیکی که در اطراف خود می شناسیم، اتفاق می افتد. در دنیای کوانتومی 
موج و ذره ای وجود ندارد، بلکه ذره می تواند رفتار موجی یا موج می تواند رفتار 
یادی از ذرات، بلکه با تعداد کمی تک ذره  ذره ای داشته باشد. ما نه با تعداد ز
یم، بنابراین برهم کنش هایی که  فوتونی یا تک ذره الکترونی یا پروتونی سروکار دار
آن تک ذرات با یکدیگر دارند یا رفتاری که تک ذرات نشان می دهند، با فیزیک 
ی که برهم کنش  کلاســـیک متفاوت اســـت و اتفاقات جالبی می افتد، به طور
آنها دیگر از نوع کلاسیک نیست و قادرند موج وار برهم  نهی یا تداخل کنند یا 
کنده شوند. به همین دلیل می توانند با یکدیگر  به صورت ذره وار از یکدیگر پرا
گر این ذرات را در فواصل دور ببرید، چنانچه  در حالت کوانتومی قرار گیرند و ا
کنش نشان  ی یکی از آنها اتفاقی بیفتد، دیگری هم با سرعتی بالاتر از نور وا رو
می دهد. بنابراین این برهم کنش ها و درهم تنیدگی های کوانتومی بین ذرات 
کوانتوم اتفاق می افتد که ذرات گسسته تک فوتون یا تک الکترون یا تعداد کم 
این مجموعه ذرات هستند. جالب اینکه با فیزیک کلاسیک به دلیل اثرات 
جمعی قابل مشاهده نیستند، زیرا گم می شوند یا در سروصداها قرار دارند. بشر 
ی و ساخت دستگاه ها و ادوات خاص،  توانســـته به خاطر پیشـــرفت تکنولوژ

ی تبدیل کند. این پدیده های کوانتومی را به کنترل درآورد و آنها را به فناور
 

این درکنار هم قرار گرفتن نانو و کوانتوم را توضیح دهید که چه کار می کند؟
ی هایـــی که بر پایه میکرو بودند، در دهه های 80 و90 میلادی به  درواقـــع فناور
ی نانو ورود پیدا کرد و در مقیاس  بلوغ خوبی رسیدند. از سال 2000 به بعد فناور
کوچک تر از میکرون توانست اثرات جالب فیزیکی یا شیمیایی را نشان دهد. 
از سال 2010 به بعد پیشرفت تکنولوژی در حوزه نانو به حدی رسید که این سوال 
یم؟ چون یک  پیش آمد که آیا از نانو هم می توان به مقیاس های کوچک تر برو
نانومتر 10 آنگستروم است و قطر و شعاع اتم ها در حدود 1.5 تا سه آنگستروم 
گر شـــما به مقیاس یک نانومتر برســـید، دیگر تک اتم نیستند،  اســـت، یعنی ا
گر سراغ زیر یک نانومتر  ، پنج اتم هســـتند. پرســـش این اســـت که ا بلکه چهار
یم، چه اتفاقاتی رخ می دهد؟  یا زیر 10 آنگســـتروم و درواقع یک تا ســـه اتم برو
ی نانو کمک می کند ما یک مرحله را بگذرانیم و ســـراغ  اینجاســـت که فناور
یم که از نانو هم کوچک تر باشـــند. به دنبال آن، اتفاقات  ســـاخت ادواتی برو
ی  جالب دیگری هم که در نانو رخ می دهد، کمک کننده است اما حوزه فناور
ی نانو محدود نمی شـــود. در حوزه مربـــوط به الکترونیک،  کوانتومـــی بـــه فناور
اپتیک، علوم کامپیوتر و بحث های مربوط به حسگرها می تواند تحول جدید 

و متفاوت از آنچه نانو انجام داده، از خود بروز دهد.

در حال حاضر حوزه اپتیک و کوانتوم در چه صنایع و حوزه هایی قابل استفاده 
بوده و به ما کمک می کنند و چگونه در رفع نیاز جامعه موثرند؟

ی کوانتوم رخ داده، این بوده که  اتفاقـــی کـــه در دهه های اخیر در حوزه فنـــاور
ی بـــه محصول مدام در حال  ی و از فناور فاصلـــه تبدیل شـــدن علـــم به فناور
کاهش اســـت؛ به عبارتی، این فاصله به واســـطه بستر شبکه های اجتماعی، 
ی و نیز به واســـطه حضور شـــرکت های بزرگـــی که در حوزه  پیشـــرفت تکنولـــوژ
ی هســـتند، کم شده است. نکته ای  ی به شـــدت به دنبال ســـرمایه گذار فناور
ی کوانتومی هم چنین آینده ای متصور  که وجود دارد این است که برای فناور
ی کوانتومی از چند حوزه تشکیل شده است؛ حوزه محاسبات  است. فناور
کوانتومی، حوزه حســـگرهای کوانتومی و حوزه اپتیک کوانتومی. حوزه اپتیک 
کوانتومی که با تک فوتون ها یا فوتون های قابل کنترل و درهم تنیده کار می کند، 
ی هایی که مبتنی بر انتقال  ی بســـیار نزدیک اســـت به ویژه تکنولوژ به تکنولوژ
که مـــا در ارتباطات و انتقـــال اطلاعات با فیبر  اطلاعـــات بـــا نور هســـتند؛ چرا
یم و به طور روزمره در بســـتر فیبر  یادی از فوتون ها ســـروکار دار ی با تعداد ز نور
گر به جای تعداد  با شـــبکه های اینترنت یا شـــبکه های تلفنی کار می کنیم. ا
یادی از فوتون ها تعداد کمی از آنها یا تک فوتون ها را داشته باشیم، پدیده های  ز
ی  جالـــب فوتونی را می توان مشـــاهده کرد که ایـــن امر می تواند باعث رمزنگار
کوانتومـــی یـــا انتقـــال امن داده ها در بســـتر فیبر شـــود. این امـــر کمک می کند 
تا نشـــت اطلاعات یا شکســـت امنیـــت اطلاعات اتفاق نیفتـــد یا درصورت 
، متوجه آن شـــویم. درواقـــع، حوزه اپتیک کوانتومی هـــم در بحث انتقال  بـــروز
اطلاعات می تواند کمک کننده باشـــد و هم در بحث حســـگرهای جدیدی 
که بر پایه گذارهای اتمی اتفاق می افتند، می تواند جذاب باشد و باعث بروز 

اتفاقات جدیدی شود. 

یم؟ و چند ســـال اســـت کـــه دارند  در حـــوزه فنـــاوری کوانتـــوم چند شـــرکت دار
فعالیت می کنند؟

شرکت های فعال در حوزه کوانتوم بسیار نوپا بوده و کمتر از 10 شرکت کوانتومی 
در کشـــور فعالیت می کنند که حدود ســـه تا چهار ســـال از عمر فعالیت آنها 
ی جدیدی است؛ البته در کل دنیا هم زیر یک دهه است که  می گذرد و فناور
ی از شرکت ها از حوزه های دیگر  ی ایجاد شـــده اســـت. بسیار این حوزه فناور
ی کوانتوم حرکت می کنند؛  تغییر حوزه و ماهیت می دهند و به سمت فناور
چراکه فناوری کوانتوم با فناوری فوتونی و فناوری های الکترونیکی دقیق ارتباط 
دارد، بنابراین استارتاپ ها یا شرکت های جدیدی درحال شکل گیری هستند 
که تعداد آنها در حال رشـــد هســـتند. در کشـــور ما هم این اتفاق می تواند رخ 
دهد اما از نظر زیرساخت این حوزه به شدت نیازمند زیرساخت های بسیار 
دقیق و خاصی اســـت که خیلی مورد توجه قرار نداشـــته است. در سال های 

ی  آنها باشیم.  پیش رو باید به فکر ایجاد زیرساخت و بومی ساز

تا اینجای بحث پیرامون حوزه کوآنتوم بیشـــتر صحبت کردیم. کمی هم درباره 
حوزه اپتیک توضیح بفرمایید. 

ی های مبتنی بر فوتون ســـه، چهار دهه اســـت که  حوزه اپتیک یا همان فناور
، ســـه دهه اخیر  رشـــد خوبی در داخل و خارج کشـــور داشـــته اســـت. ما در دو
ی های اپتیکی که مبتنی بر شیشـــه های هوشـــمند یا فیبرهای  در حوزه فناور
ی ســـطوح باشد،  ی یا بحث های مربوط به پوشـــش های خاص اپتیکی رو نور
پیشرفت های خوبی کردیم اما در دو دهه اخیر تمرکز روی این شد که حوزه های 
فوتونیکی با حوزه های الکترونیکی ترکیب شود و حوزه  ای به نام علم جدید، 
ی هم  ی فوتونیک داخل کشـــور توســـعه یابد. این فناور علم فوتونیک و فناور
ی و بازار داشته باشد.  نیازمند این اســـت که توســـعه بیشـــتری در حوزه فناور
خوشبختانه ما فارغ التحصیلان و آزمایشگاه های خیلی خوبی در این حوزه 

ی های مبتنی بر فوتونیک، در بحث  یـــم اما در بحث هـــای مربوط به فناور دار
مربـــوط بـــه حســـگرها، دیودها، لیزرهـــای دیودی و ســـایر ادوات فوتونیکی ما 
که این حوزه  هنـــوز بایـــد اقدامات و فعالیت های بیشـــتری انجام دهیـــم؛ چرا
ی هم مانند تمام حوزه هایی که  به شدت ارزش افزوده بالایی دارد. این فناور
مبتنی بر فناوری نیمه رساناست، دست یافتنی تر بوده و دسترسی به این قبیل 
ی ها آسان تر است و کاربردهای متنوع تری در  ی ها نسبت به سایر فناور فناور
، سه دهه  یست دارد. خوشبختانه در دو ی و محیط ز حوزه های سلامت، انرژ
ی در کشور رخ داده است. نکته ای  اخیر اتفاقات خوبی دراین حوزه از فناور
ی های  که وجود دارد این است که ما در سال های پیش رو بتوانیم سرمایه گذار
عظیمی را در این حوزه جذب کنیم تا بتوانیم این دانش انباشته در دانشگاه ها 
یت محور و جهت گیری شـــده در حوزه های کاربردی مانند  را به صورت مامور
ی وارد کنیم و مورد  ی، پایش ســـلامت یا صرفه جویی به آن انرژ حوزه کشـــاورز
استفاده قرار دهیم. در مثالی ساده زمانی که لامپ های حبابی جای خود را به 
لامپ های DOB دادند، از نظر مصرف انرژی حدود چندبرابر صرفه جویی شد 
و این صرفه جویی عظیم چقدر می تواند صرفه اقتصادی داشته باشد. ادوات 
کوچک تر و با بازدهی بهتر در حوزه سلامت هم می توانند به سلامت جامعه 
ی  و کاهش هزینه های درمان کمک کنند و در این بخش هر چه سرمایه گذار
ی انسانی  انجام شود باز هم فضا وجود دارد. خوشبختانه ما زیرساخت و نیرو
یم و باید به صورت خاص به این حوزه چندصدمیلیارد  این کار را در اختیار دار
ی نزدیک به هزار میلیارد دلار دارد. ســـهم ما  ی توجه کرد که در دنیا بازار دلار
بیشـــتر به عنوان مصرف کننده اســـت اما می توانیم وارد حوزه تولید شویم و به 
ی های کوانتومی  کشورهای منطقه هم صادرات داشته باشیم. متمایز با فناور
ی های فوتونی و اپتیکی به شدت رشد کرده اند  که در ابتدای راه هستند، فناور

و آماده حضور و عرضه به بازار هستند. 

ید؟ رقمی از بازار ایران از سهم جهانی دار
ایران بیشتر بازار مصرفی است و کمتر در حوزه تولید فعالیت صورت گرفته 
... طبق  است. در بحث مربوط به روشنایی، نمایشگرها، گوشی های هوشمند و
تخمین های صورت گرفته سالانه حدود 7 تا 10 میلیارد دلار نرخ واردات این 
حوزه در کشور است. اما شاید بازار صادرات ایران تنها در حد چند 10 میلیون 
دلار باشد و رونق بالایی ندارد و هنوز سهم قابل شمارش یا محاسبه ای را در 
ی و  یم و به همین دلیل جای کار و سرمایه گذار بازار بین الملل در اختیار ندار
یادی برای هزینه وجود دارد که این هم به اشتغالزایی منجر می شود  فرصت ز
و هم اینکه سبد صادرات محصولات غیرنفتی ما گسترده تر و متنوع تر شود. 

می توانید آماری از میزان بودجه ستاد بدهید؟
بودجه ستاد عدد مشخصی نیست. برحسب حمایت هایی که در معاونت 
علمی اتفاق می افتد در طول سال می تواند متفاوت باشد اما این عدد بیشتر 
از چند میلیون دلار در ســـال نیســـت و جا دارد که بیشـــتر از این باشد. ما هم 
بایـــد بخشـــی از ایـــن بودجـــه را صرف حمایـــت از پژوهش های دانشـــگاهی، 
تحقیـــق و توســـعه شـــرکت های دانش بنیـــان کنیم و هم بخشـــی از آن را برای 
ایجـــاد زیرســـاخت های تولیـــد هزینه کنیم؛ از این رو بـــه نزدیک به 10 میلیون 
دلار در سال می رسد. در این زمینه نقش بخش خصوصی می تواند از اهمیت 
کمیت و دولت باید بخش خصوصی را تشـــویق  بالایـــی برخـــوردار باشـــد. حا
ی برد-برد ایجاد کند تا ســـرمایه های داخلی و خارجی را  کنـــد و بـــرای آنها باز

وارد این عرصه کند. 

؟ بودجه ای که فرمودید مربوط به اپتیک است یا کوانتوم یا هر دو
این مقدار بودجه مربوط به هر دو حوزه کوانتوم و اپتیک اســـت که متاســـفانه 
رقم پایینی را شامل می شود. باید یک هم افزایی بین سایر منابع و دستگاه ها 
اتفاق بیفتد که این منابع بین حوزه های دولتی و غیر دولتی تجمیع شـــود تا 
ی را در این حوزه بیشتر کنیم  یگران و فعالان فناور بتوانیم گام به گام منابع و باز

و توسعه آن را در سال های بعد شاهد باشیم. 

، بخش خصوصی در چه بخشی سرمایه گذاری می کند؟ درحال حاضر
در حال حاضر بخش لوازم خانگی برای سرمایه گذاری بخش اپتیک ابراز تمایل 
ی رخ نداده اســـت. آنها سرمایه و منابع  یادی کرده اما اتفاق شـــاخص و بارز ز
یادی در اختیار دارند اما به دلیل نبود عوامل تشـــویقی یا نبود برخی  بســـیار ز
زیرســـاخت ها یا ترس از یک ســـری اتفاقات هنوز به این حوزه ورود نکرده اند. 
ی به دنبال دارد و  ورود لـــوازم خانگـــی به این حوزه هم برای آنها درآمد سرشـــار
هـــم کشـــور را از یک ســـری محصولات بی نیاز خواهد کـــرد و آن محصولات از 
ی تاحدی ایمن خواهند شـــد و هم اینکه به کشـــورهای منطقه  نوســـانات ارز

می توانیم صادرات غیرنفتی خوبی داشته باشیم. 

برخی از شـــرکت های دانش بنیان از نبود حمایت ها به خصوص حمایت های 
مالی گلایه دارند؛ به عنوان مثال ارزش افزوده ای که از شرکت ها بابت محصولات 
کم می شود. چگونه می توانیم حمایت از شرکت های دانش بنیان را افزایش دهیم 

تا با آسودگی بیشتری به تولید داخل و صادرات بپردازند؟

کمیت محدود است و جا  درســـت می فرمایید. حمایت های مســـتقیم حا
ی و تخصیص درست و به موقع منابع  یت محور دارد در آن هم بحث مامور
به وجود آید و هم اینکه کم و کیف این را بیشتر کند. سمت دیگر ماجرا این 
تی  ینه دولت نیســـت؛ بلکه دولت قرار است تسهیلا ی به هز اســـت که نیاز
را ایجاد کند؛ به عنوان مثال بحث ارزش افزوده، مالیات یا مجوزها که این 
ی به بحث های مالی ندارد و با تســـهیلگری های قانونی توســـط  موارد نیاز
ینه ای هم برای دولت  مجلـــس یـــا دولت اتفاقات خوبـــی رخ می دهد که هز
و جامعـــه در پـــی نـــدارد. اما بخش ســـومی هـــم وجود دارد کـــه در آن، خود 
شـــرکت ها هـــم باید به دنبال ســـرمایه گذار باشـــند؛ به ایـــن معنی که بخش 
خصوصی شـــامل شـــرکت های مجری یا بهره بردار باید این اعتمادبه نفس 
را داشـــته باشـــند و به ســـمت یکدیگـــر برونـــد و هم افزایی کنند و انباشـــته 
اولیـــه ای را وارد کار کننـــد. دولـــت هـــم بایـــد خودش را موظـــف به حمایت 
ی یا شـــرکت  ی وجـــود نـــدارد و تنها یک تیم فناور بدانـــد. گاهـــی بهره بـــردار
دانشـــگاهی می خواهد ایده ای را به ســـرانجام برســـاند که حتما هم خوب 
است و دولت هم حمایت می کند، اما باید به فکر بازار و مخاطبانش هم 
باشـــد. بایـــد در مـــورد زنجیره های دانشـــی قبل و زنجیره های بـــازار و ثروتی 
بعد و همچنین بحث های استاندارد، گواهی ها و مجوزها فکر شود؛ همه 
اینهـــا در کنـــار هـــم می توانند کمک کنند. بنابراین شـــرکت ها به  درســـتی از 
حمایت هـــا گلایـــه دارنـــد، اما چند عامل با هـــم تاثیرگذارند که می توانند در 
آینده هم مهم باشند و یکی از آنها بازار بین الملل است. بازار ما در داخل 
کشـــور بازار وســـیعی نیســـت بنابراین باید حداقل بازار منطقه را هدف قرار 
ی شـــوند و  یگرانی بزرگ تر با ســـرمایه های بالاتر وارد بازار فناور دهیم که باز
ی کنند که دو  ی ســـرمایه گذار با ســـرمایه بیشـــتر در این شـــرکت های فناور
اتفاق خوب بیفتد؛ یکی بالا رفتن تیراژ محصولات و دیگری بهبود کیفیت 
یز سودی  آنهاست. این دو اتفاق منجر به اتفاق سوم خوبی می شود که سرر
که شـــرکت به دســـت می آورد، باعث می شود شـــرکت متکی به کمک های 
کمیتی نشـــده و خودش به صورت پیشران  داخل کشـــور و حمایت های حا
جلو برود و تحقیق و توســـعه خود را دنبال کند؛ شـــرکت های بزرگ دنیا هم 
همین  روند را در پیش می گیرند. اتکای مستمر به حمایت های دولتی هم 
گر بخش خصوصی، شرکت های فناور  خیلی سیاســـت درســـتی نیســـت. ا
کمیتی بتوانند با هم تعامل خوبی  و دانش بنیان و دانشـــگاهی و بخش حا
یت های درستی را انتخاب کنند و حمایت درستی  داشـــته باشـــند و مامور
اتفاق بیفتد و باور و اعتماد بخش خصوصی به بخش داخلی هم شـــکل 
گیـــرد، مشـــکلات واردات و صـــادرات یعنـــی گمرک که دســـت خود دولت 
که برخی از کالاهای وارداتی ما  اســـت هم حل شـــود، کار پیش می رود؛ چرا
بر نیستند و واردات ارزش افزوده آفرین است و بنابراین باید به این  الزاما ارز
واردات به چشم دیگری نگاه کرد. باید گمرکی تخصصی داشته باشیم که 
بتوانـــد اینهـــا را تمیز دهـــد. در بحث صادرات نیز باید کمک هایی صورت 
ی که چین یا کشورهای دیگر می کنند؛ به صادرکنندگان باید  گیرد مانند کار
تســـهیلات و آزادی عمل داده شـــود تا بتوانند به واســـطه تسهیلات گمرکی، 
ینه بر  صـــادرات محصـــولات خود را دنبال کنند. اینها نکاتی هســـتند که هز
نبوده و نیاز به تیم های تخصصی و کارشناسی در کمیسیون های مجلس 
یم تمام این مشـــاوره ها،  یـــا دولـــت دارد. مـــا هـــم در معاونت علمـــی حاضر
ی را در اختیار تصمیم گیران  کمک هـــا و ایـــن اطلاعات کف صحنه فنـــاور

ی درســـتی داشـــته باشند.  قرار دهیم تا بتوانند قانون گذار

در حال حاضر حوزه اپتیک چقدر ظرفیت دارد که نیاز داخل را تامین کند؟
یـــم بیش از صد درصـــد. ما در این حـــوزه از مواد  بـــه جـــرأت می توانـــم بگو
ی و پوشـــش های خاص  بین هـــا و منابـــع لیـــزر خـــام اولیـــه تـــا لنزهـــا، دور
اپتیکـــی را می توانیـــم در داخـــل کشـــور تامیـــن کنیـــم. در حال حاضـــر در 
بخش هـــای اقتصـــادی خود جامعه شـــاید کمتر از 10 درصد از نیاز داخل 
که  یم؛ چرا با محصولات داخلی تامین شود و درواقع سهم بسیار کمی دار
ی  گر ســـرمایه گذار یـــادی در ایـــن حوزه انجام نشـــده اما ا ی ز ســـرمایه گذار
یم که نه تنها بـــازار داخل که بازار خارج  اتفـــاق بیفتـــد پتانســـیل این را دار

از کشـــور را هم تامین کنیم. 

این سرمایه گذاری ها باید کجا اتفاق بیفتد؟
همان طور که عرض کردم، ســـرمایه  اولیه بیشـــتر از ســـمت دولت و همچنین 
بخش های بزرگ و خصوصی تامین می شود؛ به عنوان مثال بخش لوازم خانگی 
یگـــر و بهره بردار اصلی اســـت، باید ورود پیدا کنـــد اما باید برای آنها  چـــون باز
تی در نظر گرفته شود تا با اطمینان بیشتری به این حوزه ورود  مشوق یا تسهیلا
که خودشـــان مصرف کننده و بهره بردار هســـتند و به جای اینکه از  کنند؛ چرا
ی به سمت واردات بروند و مصرف کننده و مونتاژکننده ادوات  مبادی تجار
ی ای که وجود دارد و زیرساخت و خط  وارداتی باشـــند، خودشـــان با تکنولوژ
 تولیـــدی کـــه ایجاد می کنند، می توانند آیتم های خودشـــان را تولید کنند و به 
تیراژ برسانند یا حتی صادرات انجام دهند. به طور قطع هزینه  تمام شده این 
محصولات هم معمولا در چند سال اول به صرفه نیست اما بعد از سه چهار 

سال می توانند بازار منطقه را در دست گیرند. 

علیاسفندیار،دبیرستاداپتیکوکوانتومازسرمایهگذاریهایاندکدولتیوعدمتمایلبخشخصوصیمیگویدکهاگررشدکند،بازاررامتحولمیکند
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واحد ساوه مفقود گردیده و فاقد اعتبار است. از یابنده تقاضا می شود گواهینامه 
مذکور را به آدرس: اســـتان مرکزی- ســـاوه-کیلومتر 4جاده نورعلیبیک- شـــهرک 
دانشـــگاهی خاتم الأنبیـــاء)ص( دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحد ســـاوه بـــه صندوق 

پستی39187-366 ارسال نماید.

برگ سبز خودرو پژو 405 مدل 96 به رنگ سفید به شماره موتور B 0023843  181 و به 
ک     14 – 849 ط 34 به  شماره شاسی NAAM31FE2HK079617 و  به شماره پلا

نام یاسر فلیح مزرعی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ک کشور قوه قضائیه سازمان ثبت اسنادواملا
ک استان همدان اداره کل ثبت اسنادواملا

ک حوزه ثبت ملک همدان- ناحیه دو اداره ثبت اسنادواملا
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمان های فاقد سند رسمی

گهی موضوع ماده3 قانون و ماده13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های  آ
فاقد سند رسمی برابر 

رای شماره140260326034001757 هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک همدان- ناحیه دو تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقای علی اصغر رهبر فرزند محمد به شماره شناسنامه1180 صادره از کبودرآهنگ در 

ک 83 فرعی از  117 اصلی واقع در حومه بخش  ششدانگ یک باب خانه به مساحت  156/67مترمربع پلا
2 حوزه ثبت ملک همدان – ناحیه دو خریداری از مالک رســـمی )مع الواســـطه( آقایان تقی و اســـماعیل 
گهی می شود  مسیبیان محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آ
درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند  از تاریخ 
گهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از  اولین آ
تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است درصورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/09/12    -      تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/09/27
گهی1615112 شماره م الف  1481   -    شناسه آ

آگهی مزایده عمومی
گهی مزایده نوبت دوم  دانشـــگاه آزاد اســـلامی مرکز آستانه در نظر دارد جهت آ
اجاره 200 متر پارکینگ های بلااســـتفاده دانشـــگاه آزاد اســـلامی مرکز آســـتانه 
ازطریق مزایده عمومی اقدام نماید. لذا از کلیه اشـــخاص حقیقی و حقوقی 
واجـــد صلاحیت دعوت می شـــود تا ضمن اعـــلام آمادگی مدارک مورد نیاز را 
گهی به نشـــانی دســـتگاه مزایده گذار  کثر تا مدت یک هفته پس از نشـــر آ حدا

تحویل نمایند. 
موضوع مزایده:   نوبت دوم اجاره200 متر پارکینگ های بلااســـتفاده دانشـــگاه 

آزاد اسلامی مرکز آستانه
یال واریز به حساب شماره 0105747764003 نزد  مبلغ خرید اسناد: 1/000/000 ر

بانک ملی حساب دانشگاه آزاد اسلامی واحد اراک. 
یافـــت اســـناد و اطلاعـــات مزایده: بلـــوار امام خمینی )ره( – شـــهرک  محـــل در
دانشگاهی امیرکبیر – دانشگاه آزاد اسلامی اراک – اداره تدارکات دانشگاه

محل تحویل اســـناد: بلوار امام خمینی )ره( – شـــهرک دانشگاهی امیرکبیر – 
دانشگاه آزاد اسلامی اراک – دبیرخانه حراست دانشگاه 

یـــخ 1402/09/12 لغایـــت 1402/09/18 به  مهلـــت فـــروش و تحویـــل اســـناد: از تار
مدت یک هفته

جهت کسب اطلاعات بیشتر می توانید با شماره تلفن 08633412146 رئیس 
اداره تـــدارکات تمـــاس حاصل فرمایید. دانشـــگاه در رد یا قبول پیشـــنهادها 
گهی بر عهده برنده مزایده می باشد.   دارای اختیار تام می باشد و هزینه درج آ
روابط عمومی دانشگاه آزاد اسلامی اراک

نوبت دوم 


